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10. 9. 2023 – Hlavně nebýt sám 
 
1. čtení: 1Kor 5 
 
Píseň: NEZ570 – Otče náš, milý Pane, dej nám Ducha svatého 
   
Základ kázání: Nu 11, 1-17 
  

Kázání: Milí shromáždění, 
 

každý chce někam patřit. I církev zdůrazňuje komunitu a 
společenství a obecenství. A je snad očividné, že bez ostatních lidí 
nemůžeme žít. 

Jenže co když je naše „patření někam za každou cenu“ jen odrazem 
naší lidské slabosti? Co když jde o menší zlo – které se snadno stává 
zlem obrovským? Co když jsme „nevyhnutelně sociální bytosti“ jen 
proto, že prostě nemáme na výběr? Jsou přece zvířecí druhy, které 
v žádné tlupě ani smečce nežijí – například tygři, medvědi nebo 
ptakopyskové. 

Hlubokou problémovost lidské komunity a společenství 
opakovaně kritizuje i Bible. V dnešním prvním čtením až absurdně 
odporný případ: Hlavní je, že jsme spolu. Že je nám spolu dobře. Co na 
tom, že někdo z nás souloží s manželkou svého táty – dokonce ji přijal za 
svou ženu se vším všudy… Ještě na to celé můžeme být hrdí a nadutí, 
protože tak hróóózně moc dovedeme odpouštět! 

Stejně i Starý Zákon: Už Lot přidělával Abramovi jen starosti a 
problémy. Israelci si neustále stěžovali – na poušti i v Zaslíbené zemi. 
Jak „hrozná“ je ta mana z nebes! Opakovaně se chtěli vrátit do Egypta. 
Mít krále jako všichni ostatní. A tak dále. 

Stejné pak dokládají zcela světské psychologické pokusy a studie. 
Jeden příklad za všechny, tzv. „experiment třetí vlny:“ Profesor Ron 
Jones v r. 1967 předstoupil před třídu čerstvých univerzitních studentů 
a oznámil jim: Podnikneme spolu experiment. Ačkoli dopředu oznámil, 
že se jedná o pokus, již za pár dní musel celé dění zastavit, protože 
vzniklá komunita si žila vlastním životem a šířila se jako lavina mezi 
studenty univerzity a hrozil ohromný průšvih. Ačkoli (protože?) 
sektářskými a fašistickými rysy i tato komunita přímo zářila. Podobnost 
s církevními rysy nebude náhodná. 
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Podmínky byly následující: Každý den dostali studenti heslo, jímž 
se měli nadále řídit. Např.: Síla skrze disciplínu. Nebo: Síla skrze 
komunitu. Všichni museli sedět vzpřímeně s oběma nohama na zemi. A 
profesora Jonese sborově pozdravit při jeho vstupu do učebny. Všichni 
dostanou automaticky známku „A“ z předmětu za podílení se na 
experimentu. 

Zdálo se to absurdní a směšné. Jde o vysokoškolské studenty! Ale 
co se nestalo hned další den: Všichni studenti seděli přesně podle 
pravidel a sborově přivítali svého profesora. 

Tak dostali za úkol povinně vždy pozdravit zvláštním gestem ruky 
další členy „obce.“ I kdyby se potkali mimo universitu. A samozřejmě: 
Kdo by nesplnil toto nebo další pravidla, ten zrazuje, zneuctívá a není 
loajální své komunitě – a musí být nahlášen. 

Opět zdá se být v odstupu absurdní. Ale jak evangelíci těžko nesli, 
když jsme si při vstupu do kostela ruku nepodávali! Tak stejně i v r. 
1967: Studenti totiž i „úkol“ gesta plnili – včetně práskačství. Silný pocit 
sounáležitosti pak způsobil, že již za dva, tři dny experimentu se zhruba 
třicetičlenná skupinka studentů rozrostla na dvě stovky. Ruku v ruce 
s tímto nárůstem si tato „komunita“ vytvořila své vlastní „instituce.“ 
Např. strážce a hlídače, kteří dbali o dodržování „našich“ pravidel. 
Vyvěšovali své znaky a vlajky na půdě university – jednu 
desetimetrovou i v knihovně. Pořádali průvody a zpívali na veřejnosti. 

Je to strašidelné – nebo skvěle fungující misie? Toužíme po 
takových „výsledcích?“ Vnímáme nerozdílnost těchto „komunitních“ 
projevů od evangelických? 

Ani rodiče studentů v podstatě nereagovali. Ačkoli zaznamenali 
podivné chování svých potomků. Dokonce rabín – otec jednoho z členů 
této komunity – se nechal uchlácholit „vůdcem“ kultu, profesorem 
Jonesem, že se „je to jen pokus.“ Ačkoli profesor sám doufal, že alespoň 

někdo se ozve, že je celé špatně sekta a fašismus. 
Jenže se neozval nikdo. Nikdo se nevyptával. Nikdo se nedivil. Ani 

kolegové profesoři. Nikdo se nevšiml, že jde o principiální kopii 
fašistické, sektářské komunity. Která se rozrostla během čtyř, pěti dnů 
ze třiceti na dvě stě, tři sta členů. 

Po pěti dnech profesor zastavil svůj experiment tím, že pustil 
žákům záběry z nacistického hnutí druhé světové války. Se slovy: „Rádi 
a snadno se zřekneme vlastní svobody a zodpovědnosti pro pocit 
sounáležitosti. Pro pocit, že jsme zvláštní. Pro pocit patření někam.“ 
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Jako to opakovaně dělal Boží lid nejen na poušti. Jako to dělali 
křesťané v Korintu. Jako to dělali mnozí za minulého režimu v Čechách. 
Jako to mnozí dělají i dnes. Jak na to hrají i dnes i česká náboženská 
hnutí a církve. Stejně jako firmy a politici. Jak na to hrají jednotlivci 
uvnitř už vlastní rodiny, školní třídy, kdekoli jinde. Jako to vysvětlovali 
nacisté během norimberských procesů: Jen jsme plnili rozkazy a 
pravidla „naší“ komunity – německého národa. 

Protože přece někam patřit musíme. Bez společenství a komunity 
nemůžeme fungovat. A takových tlaků a pocitů přece nikdo nikdy 
nezneužil, že ne? Ani rodiče, ani děti, ani zaměstnavatelé, ani politici, ani 
náboženská hnutí, církve, sbory, faráři, učitelé… nebo ano? 

Tak má trknout, že úkol a smysl lidského života v Gn 1 ani v závěru 
evangelia podle Matouše nezní: „Hlavně musíš někam patřit. Najdi si 
nebo založ svou komunitu/společenství.“ Zní: Jsi Božím obrazem. Buď 
Božím obrazem. A jako Boží obraz panuj nad stvořeným světem. (Gn 1, 
26-31) V Mt 28: Proměňujte lidi v mé učedníky! Učte je všechna Boží 
přikázání! 

Jako kdyby Hospodin Bůh věděl, že každá lidská skupina projevuje 
sektářské rysy. Každá rodina. Každý sbor. Každá školní třída. Každá 
skupina kamarádů. Každý klub zahrádkářů nebo modelářů. Od 
zvláštních pozdravů přes uzavřenost až po vlastní pravidla a dojem, že 
ostatní se mají přizpůsobit „nám.“ 

Tak Bible, možná překvapivě, komunitu ani společenství skoro 
nikde moc nechválí (naopak srv. už Gn 11, 1-9!). Na rozdíl od 
současných českých církví – i evangelické. I nám se sbor, komunita, 
lidské obecenství staly modlou. A divíme se, proč tu nechce v podstatě 
nikdo jiný být ani zvenku, ani z našich nejbližších. A proč se 
umenšujeme na velikost Církve bratské a podobných charismatických 
církviček. Když nám se tady přece líbí – proč ne ostatním?! 

Protože kde je obraz Boží? Kde jsou odkazy k Bohu? Kde je Bůh 
v centru dění – jako je na takřka každé stránce Bible? Jako byl pro Ježíše 
Krista? Kde je kvas upřímnosti a pravdy? Kde je souzení ne hlavně 
ostatních ale hlavně sebe samých a vlastní skupiny? Kde je odstraňování 
zla z vlastního středu? Právě tím přece apoštol Pavel končil dnešní oddíl 
korintských křesťanům! 

A tak Bible znovu a znovu připomíná, že první „komunita,“ 
společenství a obecenství, do kterého každý člověk patří, je obecenství 
s Bohem. Také proto nevyhnutelně každý člověk někam patří. Jenže 
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výměna obecenství s Bohem za modlu komunity „mně podobných“ je 
tak strašlivě lákavá! Farář přece hlavně má být hodný a kamarád a 
zařídit nám to ve sboru tak, jak my to chceme! 

Nakonec před časem jsme se zasekli na nuselském staršovstvu na 
podobném tématu: Která farnost je „živá?“ Ta, kde se lidé znají a 
kamarádí spolu – a také proto jich je deset až padesát (= typická 
evangelická!)? Nebo ta, která slaví troje, čtvery bohoslužby za neděli 
pokaždé pro tři sta až pět set lidí? 

Člověk ale v první a poslední řadě vždy stojí před Bohem. Patří do 
společenství, obecenství s Bohem. Také proto, že tato Boží milost nás 
chrání před všemi těmi lidskými napodobeninami a modlami. Před vším 
tím nedobrým a zlým, co se děje ve všech lidských společenstvích. A 
nemuselo by. 

Tak má každý člověk v první a poslední řadě stát před Bohem. 
Vědomě, uvědoměle, zvědomovaně. Ne být hlavně křesťan, evangelík, 
táta nebo máma, zaměstnanec, občan státu, žák nebo cokoli jiného. 
Protože to všechno jsou druhotné „vlastnosti,“ s nimiž jsme se 
nenarodili. Které nejsou naším základním rozměrem. A které nás 
nevyhnutelně nutí do komunit a společenství, které se hlavně snaží 

udržet samy sebe. Ne sloužit Bohu. A tak potřebným bližním – zejm. 
mimo danou „obec.“ 

Naopak Boží milost a „komunita“ s Bohem jsou počátkem i koncem 
každé existence. I vesmíru. I existence samotné. I kdyby to znamenalo 
prožít spíše osamělý život i uprostřed církve a světa plného lidí. Jak 
překvapivě osamělý život uprostřed nepochopení a nepřijetí a odmítání 
přece žil Ježíš Kristus – a přitom jediný bezhříšný před Bohem! 

Proto kolem něj mohla a mohou vznikat společenství soustředící 
se na Boha a Jeho milost. 

Amen. 

 
Píseň: NEZ277 – Chval Pána svého písní 


